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АКТУАЛЬНО

В два раза планируется увели-
чить контейнерный транзит – до 
1,6 миллиона контейнеров – к 
2025 году в рамках государствен-
ной программы инфраструктурно-
го развития «Нұрлы жол».

Такие задачи озвучил министр 
индустрии и инфраструктурного 
развития Бейбут Атамкулов в ходе 
онлайн-заседания Общественного 
совета с участием депутатов Мажи-
лиса Парламента РК, представителей 
профсоюзных и неправительствен-
ных организаций, бизнеса, а также   
общественных деятелей. 

В своем отчете Бейбут Атамкулов 
отметил, что железнодорожный 
транзит планируется увеличить на 
49% – с 18 до 26,9 миллиона тонн. 
При этом контейнерный транзит в 
ближайшие пять лет планируется 
увеличить вдвое.

 Перевозки пассажиров вырастут 
на 35% – с 8,1 до 11 миллионов че-
ловек в год.

– Реализация всех намеченных 
проектов позволит создать 550 тысяч  
рабочих мест. В результате произво-
дительность труда в транспортной 
отрасли вырастет на 20%, а объем 
инвестиций увеличится в 3 раза, – 
сообщил министр.

В текущем году Министерством 
индустрии и инфраструктурно-
го развития РК ведется работа по 
дальнейшему совершенствованию 
законодательства с учетом создания 
здоровой конкуренции на рынке пе-
ревозок грузов железнодорожным 
транспортом.   

В рамках новой программы 
«Нұрлы жол» на 2020–2025 годы для 
ликвидации узких мест планируется 
ряд прорывных инфраструктурных 
проектов. Один из них – реализация 
с 2021 года стратегического проекта 
по модернизации участка Достык – 
Актогай – Мойынты (840 километ-
ров), который позволит увеличить 
пропускную способность участка в 
два раза и сократить сроки транспор-
тировки грузов в 1,5 раза. 

При модернизации участка будет 
создано более 2 000 рабочих мест 
(в период эксплуатации – 120), что 
обеспечит занятостью граждан Ал-
матинской, Карагандинской и Вос-
точно-Казахстанской области. 

Еще один проект – строительство 
железнодорожной линии в обход 
станции Алматы по схеме государ-
ственно-частного партнерства про-
тяженностью 73 километра.  

Для дальнейшего улучшения сер-
виса пассажирских перевозок в те-
кущем году планируется приобрести 
также порядка 100 новых вагонов. 

Наряду с этим министерством 
ведется целенаправленная работа 
по обеспечению доступности же-
лезнодорожных пассажирских пе-
ревозок для лиц с ограниченными 
возможностями. В настоящее время 
на 44 маршрутах (из 58 социально 
значимых) курсируют 98 единиц 
специализированных вагонов-купе и 
имеются инвалидные коляски, кото-
рые свободно перемещаются внутри 
вагона и используются при посадке 
и высадке. Также предусмотрена 
50-процентная льгота на проезд по 
социально значимым маршрутам. 

Любовь РОВБА

ЗАДАЧИ 
ВЫПОЛНИМЫ

Как сообщил заместитель директора Кос-
танайского отделения ГП по логистике Ерден 
Аманов, при плане погрузки строительных гру-
зов на август текущего года 531 вагон (26,2 

тыс. тонн) фактически погружено 2 292 вагона 
(146 тыс. тонн). В результате погружено на 
120 тысяч тонн выше плана. По сравнению 
с аналогичным периодом прошлого года по-
грузка строительных грузов увеличена на 81,4 
тысячи тонн. Такой громкий успех, по словам 
Ердена Аманова, стал возможен в том числе 

ГРУЗОПЕРЕВОЗКИ

РЕКОРДНАЯ ПОГРУЗКА
На 557% перевыполнили план погрузки строительных 
грузов в Костанайском отделении грузовых перевозок 
по итогам августа. Такой рекорд в регионе установлен 
впервые. 

Аслан КУДАБАЕВ,
Костанай

благодаря самоотверженному труду коллектива 
отделения. 

Другой заметный успех по итогам августа 
в Костанайском отделении достигнут при по-
грузке продуктов перемола – здесь план пере-
выполнен на 147%. При плане на месяц 704 
вагона (46,5 тыс. тонн) отгружено 1022 вагона 
(68,4 тыс. тонн). Свыше плана погружено 21,9 
тысячи тонн. По сравнению с прошлым годом 
погрузка выросла на 12,8 тысячи тонн. 

Еще один рекорд в Костанайском отделении 
грузовых перевозок установили при погрузке 
цветной руды. Здесь августовский план перевы-
полнен на 132%. При плане погрузки цветной 
руды 8153 вагона (561,1 тыс. тонн) погружено 
10 676 вагонов (738,9 тыс. тонн). Сверх плана 
отгружено 177,8 тысячи тонн. К факту прошло-
го года погрузка увеличена на 101 тысячу тонн. 

Кроме того, в августе на 116% перевыполнен 
план по отгрузке огнеупоров. Здесь планиро-
валось отгрузить за месяц 478 вагонов (32 тыс. 
тонн). Фактически же погружено 564 вагона 
(37,2 тыс. тонн). Это 86 вагонов (5,2 тыс. тонн) 
сверх плана. 

В целом же, по итогам августа, общий 
план погрузки всех видов номенклатуры в 
Костанайском отделении ГП перевыполнен 
на 112%. То есть при плане погрузки в 39 215 
вагонов (2 млн 635 тыс. тонн) погружено 43 
825 вагонов (2 млн 964,2 тыс. тонн), или 
329,2 тысячи тонн выше плана. В среднем же                                                                             
ежедневно в отделении отгружали 1 414 ва-
гонов (95,6 тыс. тонн). 

Фото автора

Осы орайда филиалға қарайтын 
мемлекетаралық шекаралық түйісу 
нүктелерінің әлеуетін арттырудың да маңызы 
зор екені белгілі. Ал әлеуеті зор порттардағы 
және шекаралық түйісу нүктелеріндегі та-
сымал процестерін ұйымдастырып отырған 
Маңғыстау теміржолшыларының еңбегі                    
бір төбе.  

Ерлан Бүркітов – өңір темір жолының про-
блемаларын жақсы білетін теміржолшы. Түбек 
теміржолының артықшылығын да, кем-кетігін 
де жатқа біліп, жағдайын бағдарлай алатын 
маман ретінде ол биыл елде өтіп жатқан 

«Праймериз-2020» жобасына қатысып, өңірдің 
тек теміржолға қатысты ғана емес, басқа да 
маңызды салаларындағы мәселелерін шешу-
ге бағытталған бағдарламасын ұсынып отыр. 
Соның аясында да мемлекетаралық түйісу 
нүктелерінің өзекті мәселелері қарастырылмақ. 

Оның айтуынша, бүгінде Маңғыстау ЖТ 
бөлімшесінде 4 мемлекетаралық шекаралық 
түйісу нүктесінің бәрі де маңызды. Бірін-
шісі, Өзбекстанмен шекаралас Каракал-
пакия нүктесі Орталық Азия елдерімен 
арадағы транзиттік тасымалды қамтамасыз 
етеді. Екіншісі, Болашақ станциясы арқылы 
Түркіменстанмен шекара нүктесі Парсы 
шығанағы елдеріне бастайды. Сосын теңіз 

Райхан РАХМЕТОВА

ЛОГИСТИКА

ТӨРТ ҚҰБЫЛАСЫ ТҮГЕЛ 
Маңғыстау ЖТ бөлімшесін дамытудағы ең басты басым 
бағыттар Каспийдегі порттар арқылы контейнерлік тасы-
мал көлемін ұлғайта отырып жүк айналымын арттыру, теңіз 
инфрақұрылымын жақсарту және жүктің жаңа түрлерін 
тарту болып отыр.  Сондықтан бөлімшеде бүгінгі таңда 
Қазақстан, Қытай, Оңтүстік-Шығыс және Орталық Азия, 
Түркия, Оңтүстік Еуропа елдері арасындағы Транскаспийлік 
халықаралық көлік бағдарын дамытуға аса көңіл бөлінуде.  

арқылы Иран, Әзербайжанға шығатын Ақтау 
теңіз порты. Соңғысы – Құрық порты. 

– Көліктік логистика – анағұрлым аз мер-
зім мен шығын арқылы тапсырылған тауар-
ды тиісті нүктеге талап етілген уақыт ішінде 
қолайлы бағдармен жеткізу. Осы тұрғыда 
компанияның бүгінгі негізгі экономикалық 
басым бағыты – клиентке қызметтер кешенін 
ұсына отырып, сапа мен табыстың өсімін 
арттыру мақсатында өндірістік шығындар 
мен олқылықтарға жол бермей, барлық 
мүмкіндіктерді іздеуге бағытталған. Мультимо-
дальды көлікті қарқынды дамыту мақсатында 
құрылған ТХКБ Қытай-Қазақстан-Әзербайжан-
Түркия-Еуропа елдері арасын жалғайды. Бұл 
бағдар бойынша контейнерлермен бидай, 
астық, мұнай, газойл комбайндар, т.т. тасымал-
данады. Аталған бағдар ТМД бойынша көрші 
елдер мен Еуропаға жүк жеткізу уақытын 
және шығынын азайтты. Бұрын жүктер құрғақ 
жолмен Ресей арқылы 40-45 тәулікте жететін 
болса, бүгінде контейнерлік пойыздар осы 
бағдармен жүре отырып біршама аз уақытта 
жетеді: Шихези (Қытай) – Қазақстан – Стамбул 
(Түркия) – 6 тәулікте, Ляньюньган (Қытай) – 
Қазақстан – Стамбул (Түркия) – 19 тәулікте, 
Чэнду (Қытай) – Қазақстан – Стамбул (Түркия) 
– 17 тәулікте жеткізіледі. Азиядан Еуропаға 
мультимодальды контейнерлік желілер 15 
күнде ұйымдастырылады, – дейді Маңғыстау 
ЖТ бөлімшесі директорының орынбасары Ер-
лан Бүркітов. 

(Жалғасы 2 бетте)

Биыл Қазақстан машина 
жасаушыларының дәстүрлі фо-
румы онлайн форматта өтеді. Ке-
зекті VIII форум 17 қыркүйек күні 
басталады. 

Форум осы жылдар ішінде  же-
текші қазақстандық және шетелдік 
машина жасау кәсіпорындарының 
басшылары, орталық мемлекеттік 
органдар, квазимемлекеттік сек-
тор мен даму институттары, бизнес 
қауымдастықтар өкілдерінің, сондай-
ақ машина жасау өнімдерінің ірі 
тұтынушылары арасындағы диалог 
алаңына айналды. Сонымен қатар 
индустриядағы басты салалық іс-
шараға айналды. Шараны ҚР Инду-
стрия және инфрақұрылымдық даму 
министрлігі, Қазақстан машина жа-
саушылар одағы ұйымдастырады. 
Форум аясында ұйымдастырылатын 
«Kazakhstan Machinery Fair 2020» 
машина жасау және металл 
өңдеу бойынша І Халықаралық 
мамандандырылған көрмесі де 17-
20 қыркүйек аралығында онлайн 
платформада өтеді. Бұл көрмеде 
отандық және шетелдік жетекші 
машина жасаушылардың өнімдері 
ұсынылады.

Форум өткен жылы Нұр-Сұлтан 
қаласында Қазақстан Республикасы 
Үкіметінің қолдауымен «Машина жа-
сау – Қазақстанды индустрияланды-
ру драйвері» деген тақырыпта өткен 
болатын. Форумда жаңа заман тала-
бы жағдайында саланы дамытудың 
стратегиялық бағыттары, импорт 
алмастыру, өндірісті ынталанды-
ру, жас мамандардың мәртебесін 
арттыру, цифрландыру жағдайында 
жаңа тәсілдерді талқылау сияқты 
маңызды және өзекті тақырыптар 
талқыланды. Қатысушылар соңғы 
жылдары машина жасау саласы 
жаңа экономикалық жағдайларға 
жедел бейімделіп, тұрақты өскен 
салалардың біріне айналғанын, Ин-
дустрияландыру жылдары машина 
жасау және металл өңдеу саласында 
130 жаңа өндіріс іске қосылып, 14 
мың тұрақты жұмыс орны ашылғанын 
атап өткен. Бір топ машина жасау 
саласының үздіктері «Құрметті маши-
на жасаушы» төсбелгісімен марапат-
талды. Олардың қатарында «Темір-
жол жөндеу» ЖШС және «Локомотив 
құрастыру зауыты» АҚ өкілдері болды. 

Ұлан ОРАЗ

ДӘСТҮРЛІ ФОРУМ 
ОНЛАЙН ФОРМАТТА ӨТЕДІ

АО «Пассажирские перевозки» 
запускает онлайн-проект «Адал 
қызмет» для идей и предложений 
по улучшению сервиса в пасса-
жирских поездах.

В новом проекте могут принять 
участие все желающие без ограни-
чений и до 31 октября текущего года 
направить свои идеи и предложения 
на электронный адрес компании 
passenger@railways.kz.

Генеральный директор АО 
«Пассажирские перевозки» Питер 
Штурм отметил, что готов лично 
встретиться с авторами лучших 
идей преобразований и обсудить 
их предложения. 

– Как только эпидситуация позво-
лит, мы хотели бы вступить в пря-
мой диалог с клиентом. В наших 
планах провести опрос среди кли-
ентов через мессенджер Телеграм. 
Мы рассмотрим все предложения по 
улучшению деятельности компании, 
– отметил он.

 Роман ЛЮБИМОВ

Так, филиал АО «НК «ҚТЖ» – 
«Алматинское отделение маги-
стральной сети» заключил дого-
воры с подрядчиками ТОО «Рим 
строй сервис» и ТОО «Sunkar 
Construction Group» по ремонту 
68 домов на станции Достык. 
Также заключен договор с ТОО 
«Теміржолсу» о текущем ремон-
те и замене внутриподвальных 

инженерных сетей в 59 многок-
вартирных домах.

– Несмотря на пандемию и та-
кое сложное время, все работы 
ведутся в срок. Главное, чтобы 
людям было тепло и уютно. Сей-
час уже не сравнить с тем, что 
было до ремонта. Стало намного 
красивее и ухоженнее. Фасады 
домов изменились до неузнавае-
мости. Жителям очень нравится, 
– отметил заместитель директора 

(по социальным вопросам) фили-
ала АО «НК «ҚТЖ» – «Алматинское 
отделение магистральной сети» 
Болат Жадранов.

В целом, станции Достык уделя-
ется особое внимание, учитывая 
ее значимость в развитии тран-
зитных возможностей страны. 
Напомним, в рамках Государст-
венной программы инфраструк-
турного развития «Нұрлы жол» на 
2020-2025 годы предусмотрена 

УЮТНО И ТЕПЛО

Руководство АО «НК «ҚТЖ» всегда заботится о своих 
сотрудниках, об условиях их жизни и быта. Особенно, 
когда речь идет о людях, работающих на отдаленных 
и особо значимых станциях.  

реализация за счет республикан-
ского бюджета первого этапа про-
екта «Модернизация железнодо-
рожного транспортного коридора 
Достык – Мойынты». Планируется  
капитальный ремонт пути, строи-
тельство ряда объектов железно-
дорожной инфраструктуры, в том 
числе вторых и приемоотправоч-
ных  путей на отдельных участках.

Все это позволит создать бес-
препятственный, ускоренный 
пропуск поездов через пригранич-
ную станцию, нарастить транзит-
ные перевозки через территорию 
Казахстана и повысить конкурен-
тоспособность основного транс-

портного коридора страны по 
маршруту Китай – Европа.

С каждым годом станция все 
больше развивается, сюда при-
езжает немало молодых специ-
алистов. Несмотря на текущую 
ситуацию, компания изыскивает 
средства для улучшения жилищ-
ных условий своих работников, 
обеспечения достойных условий 
проживания на дальних станциях.

Фото автора

ОБРАТНАЯ СВЯЗЬ

ОТКРЫТЫ 
ПРЕДЛОЖЕНИЯМ
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ЖАҢАЛЫҚТАР

Асхат РАЙҚҰЛ, 
Жамбыл облысы 

Қуаныш ҚОЖАЕВ, 
Семей

Бөлімшеде күзгі сынға орай жүр-
гізілетін жұмыстар бойынша ар-
найы бұйрықтар мен құжаттамалар 
рәсімделуде. Сондай-ақ, бөлімшенің 
өндірістік-техникалық бөлімінің ма-
мандары арнайы кесте әзірледі. Оған 
сүйенсек, күзгі байқау бөлімшедегі 
ең ірі, тораптық Семей және Жаңа-
Семей станцияларынан бастау алмақ. 
Ал осы айдың 18-нен бастап Дегелең 
станциясында жұмыстар жүргізілсе, 
одан кейінгі кезекте Аягөз және Ло-
коть бағытындағы желі бойы толықтай 
сүзгіден өтетін болады.  

Айта кетерлігі, биылғы күзгі байқау 

ерекше қарбалас жағдайда өтетін 
болып тұр. Себебі, Жаңа-Семей 
жол дистанциясына қарасты аумақ 
бойынша күрделі жөндеу жұмыстары 
енді аяқталатын болса, қыркүйектің 
18-нен бастап Аягөздегі ПЧ-42 меке-
месі жүрізетін күрделі жөндеу шара-
лары басталмақ. Ауқымды іске дөп 
келетін бұл комиссиялық байқауға 
бөлімшедегі ревизорлық аппарат қызу 
даярлық үстінде.  

Дегенмен барлық мекемелер бас-
шылары мен бас инженерлері әзірлікті 
жоғары деңгейге жеткізгендерін ай-
тады. 

– Тамыз айының 26-шы жұлдызынан 
басталған кең көлемдегі ауқымды 
күрделі жөндеу жұмыстарын күзгі 

Нұрлан Арғынбайұлының сөзіне қара-
ғанда, ең алдымен Жамбыл жүк тасымалы 
бөлімшесінің басшылығымен бірлесіп, қар 
тазалау жұмыстарының жоспары жасалған. 
«Өңірдің Жуалы аумағын қамтитын бірне-
ше станциясында қыс мезгілінде қар қалың 
түсетіні белгілі. Қар құрсауында қалмас 
үшін жыл сайын нақты шаралар жоспарын 
әзірлеп, сол бойынша іс-қимыл жасаймыз. 

Олай етпесек,  бұл пойыз қозғалысына да, 
жүк тасымалына да айтарлықтай кедергі 
келтіреді», – деп атап өтті бас инженер. 

Бүгінде қар тазалайтын техника-
ны орналастыру бекеттері анықталып, 
жұмысшылардың құрамы бекітіліпті. Оны-
мен қоса, жұмыс орындары қатаң есепке 
алу жабдықтарымен және дабыл қағуға 
қажетті керек-жарақтармен жабдықталған. 
Дәл қазіргі кезде шаруашылық пен жауап-
ты кадрлардың дайындығы 65 пайызды 
құрайды екен. Н.Баялиев күзгі байқау ша-

 Солтүстік Қазақстан облысы Аққайың ауданында 
теміржол өткелінен өтіп бара жатқан трактор сынып, 
бір сағатқа жолды жапты. Оқыс оқиға 9 қыркүйек 
күні сағат 21.05-те болған. 

Аққайың аудандық полиция бөліміне Қиялы мен 
Смирново елді мекендерінің арасындағы «Жаңажол» 
теміржол өткелінде К-700 тракторының сынып 
тұрғаны жайында хабар түседі. Аудандағы шаруа 
қожалықтарының бірінің 38 жастағы тракторшысы екі 
тіркеме бидайды аудан орталығына апара жатқан. Алай-
да теміржолды кесіп өткен кезде тіркемесінің бірінің 
артқы доңғалағының осі сынып кеткен. Соның салда-
рынан сынған ось өткелдің резеңке жабындысына кіріп, 
трактордың қозғалуына кедергі келтірген. 

– Теміржолдың дәл осы учаскесі арқылы жолаушы-
лар пойызы жиі өтеді. Сол себепті тез арада жолды 
босату қажет болды. Теміржолшылар, шаруашылық 
жұмысшылары К-700-ді сүйреп шығарып жатқанда, 
тәртіп сақшылары жол қозғалысының қауіпсіздігін 
қадағалады. Сағат 22.10 минут кеткенде трактор жолдан 
алынды, ал 15 минуттан кейін ол жерден еш кедергісіз 
«Алматы-Петропавл» бағытындағы жолаушылар пойызы 
өтті, – дейді желілік тәртіп сақшылары.   

Теміржолшылар өткелдегі зақымдалған резеңке 
жабындыны ауыстырды. Ал тексеру барысында К-700 
тракторы жүргізушісінің көлікті басқаруға рұқсат бе-
ретін құжаттары болмай шықты. Тәртіп сақшылары 
оған теміржол өткелін зақымдағаны үшін әкімшілік іс 
жинап, материалды сотқа беруге әзірлеп жатыр. 

Ұлан ОРАЗ

БАЙҚАУ БАСТАЛДЫ

ӨТКЕЛДЕ ҚАЛА 
ЖАЗДАДЫ 

КҮЗГІ СЫН

(Соңы. Басы 1 бетте)
Транскаспийлік дәліз жобасын 

қолдау мақсатында Қазақстанда 
1676 км темір жол салынды. Бүгінде 
Қазақстан аумағы арқылы кон-
тейнерлік пойыздардың қозғалыс 
жылдамдығы тәулігіне 1100 км-ге 
жетті. Бұл – осы дәлізге қарайтын 
елдер ішіндегі ең үздік көрсеткіш. 
Алдағы уақытта ай сайын Құрық пор-
ты арқылы 10 мың тонна астық та-
сымалдау жоспарлануда. Транзиттік 
жүктер тасымалынан түсетін табыс 
көзі болжам бойынша 1 млрд АҚШ 

долларын құрамақ. 
– Орталық Азия шекаралық нүктесі 

арқылы Өзбекстаннан жыл басынан 
бері 17 417 вагон жүк қабылдадық. Бұл 
импорт болып есептеледі. Соның 40 
пайызы – халықтық тұтынатын тауар-
лар. Ал ол жаққа экспорт пен транзит-
ті қосқанда 24 230 вагон жөнелтілді. 
Оның көбі металл, газ, ағаш материал-
дары, кокс, ұн, астық, түрлі жабдықтар, 
химия, әйнек, т.б. Сол сияқты Болашақ 
станциясы арқылы 8 ай ішінде 12955 
вагон жөнелтіліпті. Оның көбі халық 
тұтынатын тауарлар, атап айтқанда, 

қант, макарон өнімдері, ұн, комбайн, 
бидай, құбырлар, металл өнімдері, 
жанар-жағармай. Келгені – 13703 ва-
гон, – дейді Е.Бүркітов. 

Ақтау теңіз сауда порты түрлі құрғақ 
жүктер, шикі мұнай және мұнай 
өнімдерін халықаралық тасымалдауға 
арналған. Ол ТХКБ бойынша ең 
маңызды бөлік болып саналады. Порт 
Каспий, Қара теңіз, Жерорта теңізі 
және Балтық бассейндеріне, Пар-
сы шығанағы мен Оңтүстік-Шығыс 
Азияға жол ашады. Бағдардың әлеуеті 
жылына 300 мың контейнерге дейін 

ТӨРТ ҚҰБЫЛАСЫ ТҮГЕЛ 

ҚАТАЛ МАУСЫМҒА ҚАМДАНЫС ҚАЛАЙ?
Жамбыл магистральдық желі бөлімшесіне қарасты 
теміржол мекемелері алдағы қысқы маусымға әзірлік 
жұмыстарын ширатып жатыр. Күздің алғашқы айы да 
әне-міне орталап қалды, суық та көп күттірмесі анық.  
Дайындық экономикалық ахуалды зерделеп, жоспарлы 
түрде жүзеге асырылуда. Бұл туралы бөлімшенің бас 
инженері Нұрлан Баялиев айтып берді.

Қандыағаш локомотив пайдалану депосында ма-
неврлік жұмыс кезінде қауіптің алдын алып, шұғыл 
әрекетке барған машинист көмекшісі Қайрат Елеусі-
зов марапатталды. Станцияда маневр жасап жатқан 
тепловоз машинисінің денсаулығы күрт нашарлап, 
көмекшісі жылдам әрекет жасап аман алып қалған.  

Тасымалдау процесінің қауіпсіздігі мен сенімділігін 
қамтамасыз ететін локомотив пайдалану депосының жа-
уапкершілігі атан түйеге жүк артқандай жоғары. Пойы-
здар қозғалысының қауіпсіздігін бірінші орынға қоятын 
локомотив бригадасынан қауіпті жағдайда шапшаң әрі 
тиімді әрекетке баруы талап етіледі. ТЧЭ-5 - Қандыағаш 
локомотив пайдалану депосының машинистері осындай 
тосын жағдайдан шығынсыз шыға алғаны үшін мара-
патталды. 

Оқиға 22 тамызда болған. Қандыағаш станциясында 
ТЭМ2-2916 тепловозы маневр жасау кезінде 53 жастағы 
машинистің денсаулығы нашарлап, тізгінде отырған 
кезінде есін жоғалтқан. Машинистің жанында отырған 
көмекшісі Қайрат Елеусізов оған дереу алғашқы көмек 
көрсетіп, шұғыл көмек шақырады. Өзі локомотив тізгінін 
қолға алып, қауіпсіздікті де қамтамасыз етіп үлгереді.   

«Машинист көмекшісі ережеге сай дұрыс әрекет ет-
кен. Кенеттен ауырып қалған машинистке дер кезін-
де алғашқы медициналық көмек көрсетіп, өмірін 
сақтап қалды. Жүргізушісіз қалған маневрлік құрамды 
тоқтатып, қозғалыс қауіпсіздігінің сақталуына үлес 
қосты», – дейді ТЧЭ-5 Қандыағаш локомотив пайдалану 
депосының басшысы Алмат Мақашев. 

Қандыағаш локомотив пайдалану депосы биылғы жар-
ты жылдықта қозғалыс қауіпсіздігіне нұқсан келтірмей, 
жұмысты жақсы көрсеткіштермен аяқтады. Ұжымда 
бүгінде 680 адам еңбек етеді, оның 450-і – локомотив 
бригадасы. 

Депо пандемия уақытында санитарлық-эпиде-
миологиялық нормаларды қатаң сақтап, жұмысты 
тоқтатқан жоқ. Қызметкерлердің барлығы медициналық 
бетпердемен қамтамасыз етіліп, локомотивтер бойын-
ша дезинфекция жұмыстары жүрді. Қызметкерлердің 
денсаулығы күнделікті тексеріліп тұрды. Індет кезінде 
машинистерге техникалық сабақ жүргізу жұмыстары 
да тоқтаған жоқ. Барлық оқыту сабақтары онлайн өтті. 
Қызметкерлермен кері байланысты тоқтатпау үшін 
WhatsApp желісі арқылы инструкторлар қосымша топ 
ашып, әрқайсысы машинистермен сабақ жүргізді. 

Ардақ ЕРУБАЕВА, Ақтөбе 
Суретті түсірген автор

ӘРІПТЕСІНЕ ӨМІР 
СЫЙЛАДЫ

ЛОГИСТИКА

Шығыстағы Семей ЖТ бөлімшесі бойынша қыркү-
йектің 14-нен бастап күзгі комиссиялық байқау 
басталды. Қазіргі күні барлық шаруашылық құры-
лымдары мен мекемелер қатаң тексеру шарала-
рына даярлық жұмыстарын аяқтауда.

Сабырхан СЕЙІЛБЕКҰЛЫ, 
Қызылорда

Дистанцияның аға электромеханиктері Сәбит 
Қайрулла мен Жалғас Қалмағанбетов стан-
цияның солтүстік алқымындағы жол бойына 
орналастырылған байланыс құрылғыларының  
жағдайын, ішкі-сыртқы бекітпелерінің мықтылығын 
тексеріп, сырттан не іштен өздігінен тұйықталу, 
бұзылу секілді кедергілердің алдын алу, жалпы 
алғанда байланыс құрылғыларының жұмыстан 
тыс қалмауы үшін оларға күтім жасап, бақылаудан 
өткізумен айналысуда.  Электромеханиктердің сиг-
налдарды жалғағыш С-4 муфтасын тексеру сәтіне 
біз де  куә болдық.

– Станциялық жолдардың солтүстік алқымдағы 

КӘСІПОРЫН ТЫНЫСЫ

КЕШЕНДІ ШАРАЛАР ЛЕГІ АТҚАРЫЛУДА 
Қызылорда белгі беру және 
байланыс дистанциясының те-
міржолшылары пойыздардың 
қозғалыс қауіпсіздігін сақ-
тауды арттыру мақсатында 
сырбойылық теміржолшылар 
өз мекемелеріндегі салалық 
нысандардың жай-күй ін 
бақылап, қысқа дайындық 
жұмыстарын бастап кетті. 

жол бойына орналастырылған байланыс құрыл-
ғыларының монтаждалу жұмыстарын бақылап, тек-
серуден өткізіп жатырмыз. Әзірге құрылғылардың 
монтаждалу жұмысында оғаш нәрселер кездескен 
жоқ. Жалпы күнделікті күтімге алынған байланыс 
құрылғыларының жұмыстан тыс қалуы тіркелген 
жағдайда оны дереу орнына келтіруге күш саламыз. 
Бүгінгі тексеру жұмысымыз құрылғыларды қысқа 
дайындық барысындағы кешенді шаралардың бірі 
болып саналады. Байланыс құрылғыларының жай-
күйін, монтаждалуын, олардың жұмысын тағы бір 
тексеріп, бақылаудан өткізіп жатырмыз. Мына 
С-4 сигналдардың жалғағыш муфтасынан осы 
маңайдағы бағдаршамдарға сигнал таратылады, 
әзірге муфта жұмысы қалыпты екенін байқаймыз, 
– деді қолдарындағы тексеру құрылғыларымен 
бір қарағанда өрмекшінің торындай торланып, 
шиеленісіп, бір-бірімен ретті-ретсіз шатасты-
рылып бекітілгендей болып көрінетін сигнал-
дар муфтасының тетіктерін тексеріп отырған 
дистанцияның аға электромеханигі Сәбит Қайрулла.

Сигналдар муфтасының қыс алдында тек-
серіліп бақылаудан өткізілуі маңызды. Оның ішіне 
сырттан жасалатын әсерлердің салдарынан тетік 
сымдарының бекітпесінің босауы, таттануы секіл-
ді өзгерістер де сигналдың жоғалуына себеп бо-
луы мүмкін екен. Сондықтан муфта қақпағының 
герметикалық қағидаларға сай берік бекітіліп 
сырттан шаң-тозаңның түспеуі, жауын-шашынның 
енбеуі муфтаның технологиялық талаппен жұмыс 
жасауына негіз болатындықтан оның қақпағының 
бекітілуінің де өз ерекшелігі бар екен.

Суретті түсірген автор

ралары Жамбылда 14 қыркүйекте басталып, 
айдың соңына дейін жалғасатынын айтып 
өтті. Оған дейін бұл көрсеткіш те өсе түсетін 
болмақ.   

Сервистік және техникалық ғимарат-
тардың дайындығы әзірге 89 пайызды 
құрап отыр екен. Алдағы қыс маусымына 
әзірліктің арнайы жоспарына сәйкес, 158 
қызметтік-техникалық ғимараттар мен үй-
жайлардың, 141 ғимараттың есік-терезелері 
ретке келтіріліп, жылу жүйелерінің жағдайы 
тағы бір пысықталуы тиіс. 

«Жамбыл магистральдық желісінің ны-
сандарын жылытатын 9 қазандық  бар, 
оның 7-уі қатты отынмен қыздырылады 
да қалған екеуі дизельді отынмен жұмыс 
істейді. Дәл қазіргі таңда 6 қазандық 
пайдалануға дайын тұр. Сонымен қатар 85 
электр қазандығы кеңсе ғимараттарында, 
электрмен жабдықтау нысандарының, сиг-
нал беру және байланыс орталықтарының 
ғимараттарында орналасқан. Соның ішін-
де 62 электр қазандығы қысқы маусымға 
пайдалануға сақадай сай тұр. Қалған 23 
электр қазандығына жөндеу жұмыстары 

жүргізілуде. Жылу магистралін қысқа 
әзірлеу бойынша жоспар 0.224 км құбыр 
– толық орындалды. Қардан қорғайтын 
қоршаулардың да ағымдағы жөндеу 
жұмыстары 100 пайыз аяқталып, 1,7 км 
ретке келтірілді. Енді ПЧ-50-ге қардан 
қорғайтын 800 қалқан сатып алуды 
жоспарлап отырмыз. Ал пайдаланудағы 
қар тоқтатқыш қалқандардың ағымдағы 
жөндеуден өткендері 2,4 км жетті. Оның 
1 шақырымын ПЧ-48 атқарса, қалғанын 
ПЧ-50 мойнына алған болатын. Сонымен 
қатар 3 шақырымнан астам қар жинайтын 
орынды күрделі жөндеу жұмыстары күтіп 
отыр. Бұл шаруаны ПЧ-52 атқаруы тиіс», – 
деп мәлімет берді Нұрлан Баялиев.

Станция жолдары мен бұрылыстарды 
қоқыстар мен шөптерден тазарту жұмысы 
88 пайыз орындалыпты. Ал көмірге деген 
ішкі қажеттілік 5 446 тоннаны құрайтын 
болса, мұның бір тоннасы да жеткізілмеген 
әлі. Техникалық көмірдің керегі 2 750 тонна 
болса, бүгінде оның 911 тоннасы ғана тиісті 
орындарға әкелінген. 

Деполардың жоспарына сәйкес қар таза-

лайтын 6 техниканы жөндеу қажет болған 
болса, бүгінде оның 5-уі жұмысқа әзір. 2 
СДПМ құрылғысын ПЧ-48 дайындаса, ПЧ-
50, ПЧ-52 бір-бір техникадан жөндеген. 
Ал ПЧ-51 1 СМ қондырғысын жөндеуден 
өткізсе, енді 1 СДПМ техникасын әне-міне 
дайындық сапына қоймақ. Теміржолға 
арналған жабдықтарды дайындау 85 
пайызға орындалған.  

«Сонымен қатар қысқы уақытта жұмыс 
істеу үшін көлік құралдары да сақадай 
сай тұруы тиіс. Әзірге 287 көліктің 226-сы 
дайын тұр. Ал бірінші рет қыс маусымын-
да жұмыс істегелі жатқан 124 маманды ар-
найы оқытуды жоспарлап отырмыз, бүгінде 
89 адам біліктілігін арттырып үлгерді. Олар 
өндірістік тәжірибеден өтіп, алғашқы білім 
сынағынан сәтті өтті және жұмысқа жіберіл-
ді», – деген Нұрлан Арғынбайұлы қысқы 
арнайы киіммен қамтамасыз ету әзірге 
53 пайызға орындалғанын айтты. Яғни, 
қажетті 9 846 арнайы киімнің 5 247-сі ғана 
теміржолшыларға үлестірілген.

Қысқы дизельдік отынмен қамтамасыз 
етуде де жұмыстың баяулығы аңғарылады. 
Мәселен, алдағы маусымға қажетті 616 428 
литр жанармайдың бүгінде 20 266 литрі 
ғана жеткізіліпті. Қысқы дизель отынын 
ЭЧ-21, ВП-36, ВП-37 мекемелері ішінара 
ғана алған.

байқау басталғанша бітірдік. №3 
жол айрығы мен Делбегетей стан-
циясы аралығындағы жаңартылған 
желі бойы алғашқы кезекте тек-
серуден өткізілмек. Дегенмен 
қысқа даярлық шаралары аясында 
жоспарлы жұмыстарды аяқтап, күзгі 
комиссиялық байқауға толықтай 
даярлық жасадық, – дейді Жаңа-Семей 

жол дистанциясының техникалық 
бөлімінің басшысы Ғафур Рахымбаев.

Сонымен қатар, күзгі байқау аясын-
да қайта жаңартылған Жаңғызтөбе 
мен Семейдегі теміржол вокзалдары, 
бірқатар станциялардағы жаңадан 
салынған кірме жолдар да техникалық 
талапқа сай тексеруден өткізілмек.

Суретті түсірген автор

тасымалдауға жетеді. Сондықтан қосымша 
Солтүстік теңіз терминалы салынып, ол 
Ақтау портының өткізгіштік қабілетін жы-
лына 17,5 млн тоннаға дейін арттырды. Сол 
сияқты Құрық портының да өткізгіштігі 
4 млн тоннаға арттырылып, қуаты 7 млн 
тоннаны құрайды. Ауданы 43,2 га жерді 
алып жатқан Құрық порты Қазақстанның 
транзиттік-көліктік әлеуетін дамытуға 
мықты серпін берді және ол «Жаңа Жібек 
жолы» жобасын жүзеге асыруға септік етті. 
Бүгінгі таңда Құрық порты – Алят – Құрық 
порты бағдары арасында Әзербайжанның 
15 кемесі қатынайды. Оның алтауына 52 
вагон, тоғызына 26 вагон сыяды. Кеме Ба-
куден Құрыққа дейін 18 сағат жүзіп келеді. 
Ал бұрын ол Ақтауға дейін 22 сағат жүзетін. 
Құрық пен Алят порттарының арасы ша-
мамен 452 км құрайды. 
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Об этом в ходе пресс-конференции в режиме 
«онлайн» сообщил генеральный директор АО 
«ОТЛК ЕРА» Алексей Гром.

Ежесуточно на инфраструктуре сервисов ОТЛК 
ЕРА находится более 100 поездов, а общий парк 
вагонов в управлении компании уже превысил 
7 тысяч единиц. Как правило, это 80-футовые 
платформы, каждая из которых может везти по 
два 40-футовых контейнера.

Из-за стремительного распространения ко-
ронавируса в течение года ситуация также 
стремительно менялась и требовала операци-
онных и управленческих решений практически 
в режиме реального времени. Для решения 
вопросов с неравномерным грузопотоком ак-
ционерами ОТЛК ЕРА был принят ряд мер для 
балансировки объемов перевозок на Запад и на 
Восток. Утвержденный план  позволил предла-
гать клиентам беспрецедентно низкие цены на 
перевозку порожних контейнеров из Европы в 
Китай, тем самым увеличивая скорость оборота 
контейнеров между Китаем и Евросоюзом и 
избегая дефицита контейнеров в Китае.

Вследствие ограничений перевозок авиа-
транспортом ОТЛК ЕРА взяла на себя страте-
гическую роль обеспечения беспрепятственной 
доставки грузов электронной коммерции. В 
апреле 2020 было запущено регулярное дви-
жение полносоставных контейнерных поездов 
Почты Китая с грузами электронной коммер-
ции. С момента запуска на сервисах ОТЛК ЕРА 

проследовало порядка 20 таких составов. 
Нельзя не отметить и другой важный аспект 

в этот непростой период – доставку противо-
эпидемических средств. Общая инфраструктура 
маршрута Китай – Европа в этом направлении 
сработала очень хорошо. Доставка осуществля-
лась из городов Китая в Германию, Испанию, 
Сербию. 

– В ОТЛК ЕРА эти грузы, конечно же, были в 
приоритете. Компания всячески способствова-
ла тому, чтобы противоэпидемические грузы                       
быстрее доходили до клиента, а потому сократили 
время на их обработку на терминалах, – сказал 
Алексей Гром.

Летом запущен регулярный сервис, который 
связал Восточный Китай с Парижем. Поезд до-
ставил противоэпидемические средства, включая 
40 миллионов медицинских масок, из Китая во 
Францию всего за 20 дней, пройдя путь в 11 920 
километров и 7 стран.

– Для минимизации рисков простоев поездов 
на границах на фоне растущих объемов пере-
возок ОТЛК ЕРА реализует ряд мультимодаль-
ных проектов, маршрут которых проходит через 
терминалы Калининградской области и далее с 
задействованием сервисов операторов на корот-
ких морских отрезках ShortSea в ключевые порты 
Северной Европы и Скандинавии, – подчеркнул 
Алексей Гром.

Мультимодальные сервисы в сообщении с 
портами Северной Европы позволяют избегать 
необходимости консолидации грузов на «сухих» 
терминалах в Европе, которые были перегружены 

в связи с ограничительными мерами для предот-
вращения распространения инфекции. Поэтому, 
даже несмотря на большую протяженность мар-
шрута, в этом коридоре нет проблем с заторами.

Общий объем перевозок грузов ускоренными 
контейнерными поездами ОТЛК ЕРА по Кали-
нинградской железной дороге с начала года зна-
чительно превышает показатели  аналогичного 
периода 2019-го.

– Сервис, который мы развиваем на калинин-
градском направлении, вызывает все больший 
интерес у наших партнеров. Резервы пропускной 
способности только этого направления за счет 
вариативности использования как сухопутного 
маршрута, так и интермодального позволяют в 
дальнейшем нарастить мощности нашего кори-
дора еще на 4 пары поездов в сутки, – поделился 
генеральный директор ОТЛК ЕРА.

Растет скорость обработки контейнерных 
поездов на приграничных терминалах, ведется 
масштабная работа в области высокоскоростного 
обмена данными, перехода от бумажных носи-
телей к цифровым. Но самое главное – скорость 
коммуникации между участниками перевозоч-
ного процесса тоже выросла.

– Пришло время еще больше сотрудничать с 
китайскими и европейскими партнерами и со-
здать общий рынок, чтобы наша евразийская 
железнодорожная инфраструктура стала еще 
сильнее, конкурентоспособнее и удовлетворяла 
все большему спросу мировой торговли, – считает 
Алексей Гром. – Там, где развивается железная 
дорога, там развивается жизнь. 
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На перегоне Кызылжар – Туйемойнак Карагандинской области 
осуществляется капитальный ремонт пути.

Вышеназванный вид работы по сравнению с другими является 
наиболее сложным по своей технологии. Для разборки и укладки 
пути отдельными блоками ремонтники используют высокопроизво-
дительные машины. В настоящее время ведутся работы по укладке 
рельсошпальной решетки. 

По словам начальника отдела пути Карагандинского отделения 
магистральной сети Нуржана Калиева, при плане 8,2627 километра 
выполнено 5,3707. 

В задачу специалистов-ремонтников входит замена инвентарных 
рельсов на длинномерные рельсовые плети со скреплением с упруги-
ми клеммами. Во время ремонта железнодорожного полотна  бригада 
строителей приводит в порядок и прилегающие к нему переезды.

– Это серьезное и ответственное мероприятие, организованное с 
целью оздоровления пути, – подчеркнул Нуржан Калиев.

Светлана МОГАЙ, Караганда

РЕМОНТ ПУТИ В РАЗГАРЕ

КОМИССИОННЫЙ ОСМОТР

В Алматинском регионе стартовал плановый осенний комис-
сионный осмотр, который начнется с южных его точек. 

В течение 20 дней руководители отделения грузовых перевозок, 
магистральной сети, ревизорского аппарата, предприятий продела-
ют немалый путь на автомотрисах, проверив все подразделения и 
участки региона, оценив положение дел, работу станций, разъездов 
и структурных подразделений.

Стартует осмотр с участка Алматы-1 – Отар, затем комиссия прове-
рит линии Жетыген – Алтынколь, Достык – Актогай, а завершающей 
станет железнодорожная ветка Актогай – Саяк.

Проверке подлежат объекты инфраструктуры, состояние техни-
ческих средств, содержание железнодорожных путей, обеспечение 
безопасности движения на железной дороге. По каждому участку, 
предприятию будет составлен перечень замечаний и недостатков, 
которые необходимо устранить. Главная цель работы комиссии – 
проверка технологической готовности магистрали к зиме.

Не ускользнет от комиссии и фактическое положение дел по 
подготовке средств снегоборьбы, выполнению ремонтных работ,                              
своевременной подготовке специалистов и первозимников.

В ходе осмотра повышенное внимание будет уделяться техническо-
му состоянию локомотивов, их готовности к работе в зимний период, 
укомплектованности предприятий кадрами, качеству проведения 
технических занятий, а также уровню знаний работников. Оценит 
комиссия и проведение профилактической работы.

Милена КАИРОВА, Алматинская область

ОСЕННЯЯ ОЦЕНКА 

Больше всего претензий у ма-
шинистов возникает к хозяйству 
сигнализации и связи. Именно оно 
лидирует по количеству замечаний 
– 889 рапортов против 1460 за тот 
же период 2019 года.

Кроме того, за 8 месяцев локомо-
тивными бригадами ТЧЭ-28 приме-
нено 451 экстренное торможение 
против 630 в прошлом году. В том 
числе 125 случаев – из-за нахожде-
ния людей на путях, 8 из них – с 
наездом. За аналогичный период 
2019-го по той же причине маши-
нистами  применено 168 экстрен-
ных торможений, при этом наезда 
избежать не удалось в 10 случаях.

 Продолжаются и наезды на скот. 
Так, за 8 месяцев текущего года алма-
тинскими локомотивщиками зафик-
сировано 178 случаев экстренного 
торможения из-за оставленного без 
присмотра скота, из них 69 – с наез-
дом. В 2019 году эти цифры достигли 
216 и 63 случаев, соответственно.

На сегодняшний день самы-
ми проблематичными участками 
остаются Алматы – Аксенгир – Ша-
малган. И хотя с фермерскими и 
крестьянскими хозяйствами на по-
стоянной основе проводятся разъ-
яснительные беседы, ситуация так 
и не сводится к нулю: безнадзорный 
скот по-прежнему становится по-

мехой для движения. Много жалоб 
от машинистов поступает по выпа-
су скота на перегоне Айнабулак – 
Копр, где тот, практически, гуляет 
по путям, а смотрящие за ним не 
реагируют на замечания. Так что в 
настоящее время это является одной 
из злободневных проблем региона.

Вместе с тем, уменьшились на-

Елена КОЛДАСБАЕВА, 
Алматы

БЕЗОПАСНОСТЬ

С УДВОЕННЫМ ВНИМАНИЕМ
За 8 месяцев текущего года в Книгу замечаний от машинистов                  
Алматинского эксплуатационного локомотивного депо поступи-
ло 2393 рапорта против 3093 за аналогичный период прошлого 
года. Однако, несмотря на тенденцию уменьшения, радоваться пока                 
преждевременно,  считают руководители депо.

рушения по данным расшифровки 
скоростемерных лент, их стало на 
21 случай меньше по сравнению с 
прошлым годом (68 к 89 в 2019-м).

Стоит отметить, что все случаи, 
инциденты, срывы эксплуатацион-
ной работы, допущенные локомо-
тивными бригадами, прорабаты-
ваются на технических занятиях и 
планерных совещаниях. Проводится 
практическое обучение на трена-
жере по выходу из нестандартной 
ситуации с показом на локомоти-
вах и при выполнении контроль-
но-инструкторских поездок. При 
проведении технических занятий 
используются также и деловые 
игры, благодаря которым все при-
сутствующие вовлекаются в единый 
учебный процесс. Систематически 
прослушиваются записи ведения 
регламента переговоров между 
машинистом и дежурным по стан-
ции, проводятся собрания с локо-
мотивными бригадами по вопросам    
безопасности, сохранности грузов и 
поднятия культуры производства.

Как отметил начальник Алматин-
ского эксплуатационного локомо-
тивного депо Болатказы Толекпаев, 
наглядная динамика уменьшения 
нарушений не дает ни малейшего 
повода для послабления в системе 
безопасности движения поездов, 
а локомотивные бригады должны 
работать с удвоенным вниманием.

– Все наши действия направлены на 
стабилизацию, усиление трудовой и 
исполнительской дисциплины, акцент 
делается на безаварийной работе и 
исключении браков, – говорит он.

Фото автора 

Более 100 работников  АО «НК «ҚТЖ» стали участниками  ве-
бинара на тему «Как удержать себя в ресурсном состоянии?», 
организованного HR-блоком компании.

Главная цель онлайн-мероприятия – поддержка железнодорожни-
ков в столь непростое время из-за пандемии коронавируса.

– Мы хотели дать им инструменты по выходу из стресса, обозначив 
точки внимания на своем состоянии, – отметил главный менеджер де-
партамента управления человеческими ресурсами АО «НК «ҚТЖ» Аскар 
Насыров. – Вебинар был особенно полезен для тех, кто хочет знать, как 
управлять своими эмоциями, сохранить энергию при взаимодействии 
с большим количеством людей, кто находится в стрессовом состоя-
нии и не знает, как найти выход, кто пострадал психологически из-за 
пандемии, а также всем заинтересованным в собственном развитии. 

Стоит отметить, что таковых оказалось немало – в полуторачасовом 
вебинаре приняли участие 111 человек.

Во время инфосессии известный бизнес-тренер Казахстана,                         
гештальт-терапевт Ильдар Валиуллов, имеющий более 15 лет опы-
та работы с людьми, подробно остановился на понятии «ресурсное 
состояние», рассказал о его значимости при управлении собой и вза-
имодействии с другими, а также о том, почему важен запас энергии.

Кроме того, он рассказал о правиле «90 секунд» американского 
оратора-вдохновителя Тони Роббинса, согласно которому, как толь-
ко у человека появляется негативная мысль, он имеет только 90 
секунд, чтобы ее ликвидировать. Потому что именно в эти полторы 
минуты мысль начинает укрепляться в голове, и это время нужно 
использовать с пользой.

Поведал Ильдар Валиуллов и о том, как зарождается эмоция, ресур-
сах на разных уровнях (физическом,  эмоциональном, ментальном и 
духовном), а в завершение поделился способами восполнения ресурса. 

Организм теряет энергию по разным причинам – из-за нарушения 
режима сна, нехватки дневного света, подавления негативных эмо-
ций, большой загруженности на работе и многозадачности. Поэтому 
преодоление кризиса зависит от того, насколько человек приспо-
соблен к современным реалиям и как быстро может восстановить 
собственные силы и сохранить внутреннюю энергию.

Участники вебинара поблагодарили организаторов за полезный 
контент, отметив, что выбранная  тема была интересной и актуаль-
ной, а предложенные способы сохранения ресурсного состояния они 
обязательно будут применять на практике. 

Любовь РОВБА

ОСТАВАТЬСЯ В РЕСУРСЕ

ИЗ КИТАЯ В ЕВРОПУ – БЫСТРО И НАДЕЖНО
В период эпидемиологических ограничений из-за пандемии коронавируса железнодорож-
ный транспорт демонстрировал высокий уровень качества. Так, транзитное время доставки 
контейнера совместным предприятием железных дорог Казахстана, России и Беларуси – 
АО «ОТЛК ЕРА» – от границы с Китаем до границы с Европой и в обратном направлении 
сократилось менее чем до 5 суток. 

Разработку механизма предупреждения правонарушений и 
формирования антикоррупционной культуры на железнодо-
рожных вокзалах и в поездах обсудили на станции Жалтыр.

В рабочей встрече приняли участие сотрудники вокзала, станции, пу-
тевого хозяйства, локомотивного депо, дистаний сигнализации и связи,  
электроснабжения, а также представители линейного отделения полиции.

 В ходе мероприятия поднимались такие темы, как предупрежде-
ние, выявление и пресечение правонарушений на объектах желез-
нодорожного транспорта, сотрудничество по принципу нулевой 
терпимости и обеспечение общественной безопасности и должного 
правопорядка на станции Жалтыр.

Кроме того, участники поговорили о проводимой работе по про-
филактике преступлений, обсудили вопросы пресечения краж, экс-
тренных торможений, фактов боя стекол, несчастных случаев, трав-
матизма и подбрасывания на пути псторонних предметов.

Они отметили важность формирования антикоррупционной куль-
туры на железнодорожном транспорте. 

Кирилл МАКСИМОВ

ПРЕДУПРЕДИТЬ НАРУШЕНИЯ

По данным инженера-технолога 
сектора контроля ремонта локомо-
тивов ТЧЭ-22 Александра Селивер-
стова, этот осмотр проводится в пе-
риод с 10 сентября по 31 октября на 
основании факсограммы из депар-
тамента локомотивного хозяйства 
ТОО «КТЖ – Грузовые перевозки» 
и распоряжения по Оскеменскому 
эксплуатационному локомотивному 
депо. 

На предприятии создали комис-
сию из числа командно-инструктор-
ского состава и инженерно-техни-
ческих работников для участия в 
комиссионном осмотре локомоти-
вов, назначили ответственных по 
вопросам ведения документации, 
предоставления информации и 
своевременной отчетности по ходу 
проведения ОКО. 

– Разработаны план организаци-
онно-технических мероприятий, 
графики постановки локомотивов 
на ОКО, графики участия членов 
комиссии, список подлежащих и 

не подлежащих проведению ОКО 
локомотивов, – проинформировал 
Александр Селиверстов. – Припис-
ной парк тепловозов ТЧЭ-22 – 36,5 
единицы. Подлежат комиссион-
ному осмотру 32 единицы тепло-
возов, из них: серии ТЭ33А – 15 
единиц, серии СКД6е – 16, 2ТЭ10М 
– одна. 

Не подлежат осмотру 4,5 едини-
цы старых тепловозов серии 2ТЭ10, 
из них пол-единицы  находятся на 
консервации длительного хране-
ния в ТД-10 на станции Серебрян-
ка, три единицы – в ТЧП-5 станции 
Шемонаиха в ожидании исключе-
ния из инвентарного парка,  еще 
один тепловоз  находится в ЛРД 
станции Шар.

По состоянию на 14 сентября, со-
гласно плану осмотрено две едини-
цы тепловоза серии СКД6е с баллом 
«хорошо». Интересно, что теплово-
зы при постановке на ОКО получили 
отметку в три балла, а после выхода 
с осмотра – четыре. 

За пока еще короткий отрезок 
времени при проведении ОКО слу-
чаев заходов локомотивов на вне-

плановый ремонт не допущено. 
Во время осеннего комиссионно-

го осмотра тепловозы проходят сер-
висное обслуживание в ЛРД Шар, 
сервисном центре станции Аягоз, 
а также будет выполнен плановый 
ремонт тепловоза серии 2ТЭ10 со-
гласно графику при достижении 
межремонтного пробега.

Как отметили в ТЧЭ-22, при про-

ПРОВЕРЯТ ТЕПЛОВОЗЫ
Осенний комиссионный осмотр локомотивов начался в Оскемен-
ском эксплуатационном локомотивном депо (ТЧЭ-22).  В ходе ОКО 
тепловозы подготовят к работе в зимних условиях.

Ольга УШАКОВА, 
Усть-Каменогорск

верке локомотивов серии СКД6е 
проводят полную смену летней 
смазки на зимнюю, корректиров-
ку плотности аккумуляторных ба-
тарей с отметкой в бортовом жур-
нале ТУ-152, монтаж утеплителей 
дверей дизельного помещения. На 
локомотивах серии ТЭ33А при на-
ступлении холодов будет произво-
диться монтаж щитов радиаторных 

отсеков, перевод сезонных заслонок 
подачи воздуха в турбокомпрессор, 
обдува тяговых электродвигателей 
на зимний режим, перевод топлив-
ного крана «зима-лето» на зимний 
режим.

Также локомотивные бригады 
частично обновляют покраску ку-
зовов.

Фото автора
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МАХМУДОВА ОЛЕГА СЕРИКОВИЧА – директора                        
департамента тарифной политики АО «НК «ҚТЖ»                  
(16 сентября).
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Сабырхан СЕЙІЛБЕКҰЛЫ, 
Қызылорда

ХОББИ

СПОРТ

100 МОЛОДЫХ ЛИЦ ҚТЖ

Любовь РОВБА

ҚҰРМЕТ

В Костанайском отделении гру-
зовых перевозок организовали  
90-километровый пробег, посвя-
щенный 90-летию Турксиба. 

Спортивное мероприятие состо-
ялось по инициативе директора 
Костанайского отделения ГП Вя-
чеслава Миронова. Участие в нем 
приняли работники Костанайского 
отделения магистральной сети и 
Костанайского отделения грузовых 
перевозок, а также приглашенные 
любители спорта с промышленных 
предприятий региона и все жела-
ющие. 

Стартовали спортсмены-железно-
дорожники с окраины областного 

центра, затем по  трассе до города 
Рудного они пробежали 45 кило-
метров в одну сторону, и столько 
же обратно, что в сумме и составило     
90 километров – столько же, сколь-
ко лет юбиляру – Турксибу. Конеч-
но, такая дистанция не каждому 
по силам, даже из числа людей, ре-
гулярно занимающихся спортом. 
Однако в среде костанайских желез-
нодорожников желающих бросить 
ей вызов и, прежде всего, самому 
себе, нашлось достаточно: на старт 
вышли около двадцати человек. 

От самого старта и до финиша 
бегунов сопровождали машина 
«скорой помощи» и специальный 

В ПОДАРОК ТУРКСИБУ
оставить позади ни один марафон. 

Пробег удался на славу. В Руд-
ном, куда участники прибежали в 
первой половине дня (стартовали в 
Костанае в 6 часов утра), им устро-
или торжественную встречу колле-
ги-железнодорожники со станции 
Железорудная, а также любители 
спорта из АО «ССГПО». 

Встреча участников пробега с со-
ратниками прошла, как говорится, 
в теплой и дружественной обста-
новке. После чего, подкрепившись, 
бегуны, а с ними и велосипедисты, 
отправились в обратный путь – в 
Костанай. Здесь, уже вечером, по-
сле победного финиша участники 
пробега получили памятные подар-
ки от руководства Костанайского 
отделения ГП.   

Поздравляя спортсменов, Вячес-
лав Миронов, подчеркнул:

– Сегодняшний пробег – не 
просто очередное спортивное ме-
роприятие, а действительно исто-
рическое событие. Ведь Турксиб 
– это артерия, связавшая Европу и 
Азию почти сто лет назад. А выйти 
на дистанцию в 90 километров и 
осилить ее – для этого тоже нужно 
не только спортивное умение, но 
и настоящее мужество. И сегодня 
я хочу поблагодарить вас за то, что 
откликнулись на призыв и нашли 
в себе силы пройти эту очень не-
простую дистанцию. Спасибо вам!

Аслан КУДАБАЕВ, Костанай
Фото автора 

Маңғыстау вагон пайдалану депосы тәжірибелі 
вагон қараушыларының бірін зейнеткер-
лік демалысқа шығарып салды. Депо ұжымы 
өмірінің қырық жылдан астам уақытын вагон 
шаруашылығына арнаған Ильяс Елеусиновқа 
құрмет көрсетіп, қимай қоштасты. 

Ардагер теміржолшыға депо бастығы Сәрсенбай 
Есенқұлов пен кәсіподақ комитетінің төрайымы 
Саня Лахова, Маңғыстау вагондарға қызмет көрсету 
пунктінің бастығы Ерболат Сәулебаев жылы ле-
біздерін айтып, еңбегіне ризашылық білдірді. Алғыс 
хатпен марапаттап, арнайы естелік, сый-сияпат та-
быс етті.  

− Ильяс Бисембайұлымен 2000 жылдан бері бірге 
жұмыс істедік. Осы түбектегі вагоншылардың жар-
тысы осы кісінің шәкірттері болса, соның бірі – мен. 
Алғаш жұмысқа келгенде осы кісінің тәрбиесінде 

Елімізде орын алған пандемиялық 
жағдайға байланысты атымтай 
жомарт азаматтар, өзге де жана-
шыр жандар айналасына қол ұшын                                                                                               
созып, қамқорлық танытып жат-
қанына куәміз. 

Бұл сауапты үрдістен теміржол 
бойындағы қызметкерлер де қалыс 
қалып жатқан жоқ. Өткен аптада Шу 
станциясындағы желілік полиция бөлімі 
қызметкерлері қайырымдылық шарасы-
на атсалысты. Олар Шу теміржол вок-
залы аумағына жақын орналасқан ел-
дімекендегі әлеуметтік жағдайы төмен 
отбасыларға көмек көрсетіп, мұқтаж 
жандардың алғысын алды.  

Іс-шара барысында көлік сақшылары 
үй-жайы жоқ, мейірімді жандардың 
көмегімен жалдамалы пәтерде тұратын, 
екі баланы жалғыз тәрбиелеп отырған 
жұмыссыз анаға күнделікті тұтынатын 
тұрмыстық азық-түлік пакеттерін тап-
сырды. Сондай-ақ, қашықтан білім алып 
жүрген балаларына оқу құралдарын 
жеткізіп берді. 

Теміржол полициясы қызметкер-
лерінің мүндай ілтипаттарына дән 
риза болған жалғызбасты ана алғысын 
жаудырды. Көлік сақшылары өз кезе-
гінде мұндай іс-шараларды бұдан кейін 
де ұйымдастырып тұратындықтарын 
атап өтті.

Асхат РАЙҚҰЛ, Шу 

В АО «НК «ҚТЖ» в рамках програм-
мы «Молодежь – лидеры перемен» 
состоялся проект «100 молодых лиц 
ҚТЖ», одним из ярких представите-
лей которого стал старший электро-
механик СЦБ участка Костанай-Глав-
ный Алкау Костанайской дистанции 
сигнализации и связи Дастан Жур-
кабаев. Молодой лидер перемен по-
делился своим видением происхо-
дящих в компании трансформаций.

– Дастан, чем Вам особенно понра-
вилось участие в программе?

–   Я раньше даже не представлял, 
чтобы рядовой работник мог узнавать все самые актуальные новости  
компании напрямую от первых руководителей. Мне до недавнего 
времени это казалось невозможным, ведь я не участвую на заседа-
ниях первых руководителей регионов или первых руководителей 
компании, но есть одно «но»... я один из 100 МОЛОДЫХ ЛИЦ ҚТЖ! 
Один из тех кто, участвует в инфосессиях с первыми руководите-
лями компании, ведущими инженерами проектов, реализующих 
в компании проекты, направленные на повышение безопасности 
перевозочного процесса. Мы можем высказывать свои мнения и не 
бояться остаться неуслышанными или непонятыми.

– Расскажите, что полезного вынесли для себя? Узнали что-
то новое?

– В течение вот уже  4 месяцев прошло 5 информационных сессий 
на важные темы. Например, «Ротация работников внутри компании, 
а также введение моратория на прием сторонних работников». 
В ходе этой инфосессии я узнал, что процесс приема работника 
на общих условиях происходит с помощью такой площадки (про-
граммы-сайта) по поиску вакансий (должностей) Rabota.nur.kz, на 
которой выставляются все вакантные должности внутри компании 
командой по рекрутингу после объявления конкурса работниками 
HR отдела внутри предприятия (филиала).

После подачи резюме с помощью Rabota.nur.kz и его одобрения 
проводится тест на профессиональные знания для должности в от-
боре на которую вы участвуете, после чего проходит собеседование 
с руководителями предприятия, а также HR-отдела и профсоюза на 
профессиональную пригодность.

Еще одна инфосессия «Программа раннего выхода на пенсию, 
реструктуризация трудовых ресурсов, цифровой трансформации». 
Во время данной сессии я ознакомился с планом предоставления 
досрочного выхода на пенсию работникам, чьи должности попадают 
под реструктуризацию трудовых ресурсов (сокращение), передачу 
в аутсорсинг, а также, достигшим предпенсионного возраста (58 
лет и более). 

В рамках цифровой трансформации происходит внедрение совре-
менных инновационных инструментов по автоматизации процессов, 
в том числе безбумажная технология оформления перевозочных 
документов в АСУ ДКР. 

Происходит внедрение микропроцессорной централизации, в 
ходе которой создан опытный  полигон (пилотный проект) – Центр 
управления движения поездов инфраструктурой Западного региона 
в городе Актобе.

Также я узнал, что под реструктуризацией трудовых ресурсов по-
нимается процесс повышения эффективности при фокусировке на 
профильной деятельности компании, железнодорожной перевозке 
грузов и пассажиров, а также отказ от финансирования непрофиль-
ных активов и деятельности, которые отвлекают ресурсы компании 
(финансовые и человеческие). Например, таких как аэропорты, 
судоходные активы и транспортно-логистические центры. 

Следующая инфосессия – «Корпоративная культура и внутрен-
ние коммуникации». Во время ее проведения я ознакомился с 
корпоративной культурой, в частности, с ценностями БЛАГО                                       
(безопасность, лидерство, амбиции, гордость, ответственность), 
как влияет корпоративная культура на команду и бизнес.

Также мне понравилась инфосессия «Внедрение мобильных 
диагностических средств в рамках АСУ «Магистраль» и работе с 
персоналом в рамках проекта». Я узнал, что для повышения без-
опасности движения поездов с мая 2019 года внедрены 3 единицы 
МДК (мобильно-диагностических комплекса), которые за 2019 год 
произвели диагностику более 94 тысяч километров пути и выявили 
355 мест потенциальных изломов рельс. 

В 2020 году уже поставлено 3 единицы МДК, все 6 комплексов 
работают на закрепленных участках, и за первый квартал текуще-
го года произведена диагностика более 41 тысячи километров и 
выявлено 199 мест потенциальных изломов рельс. 

Для работы с данным комплексом проводится специальное                       
обучение работников пути в рамках проекта.

Очень много полезного я узнал из темы «Создание безопасных и 
благоприятных условий труда». Ведь именно это является приори-
тетной задачей компании. 

Подписаны личные обязательства руководства, дающие право 
каждому работнику на остановку небезопасных работ. Дан старт 
программе, направленной на обеспечение безопасности: «Поведен-
ческие диалоги безопасности», «Останови опасность!», «Происше-
ствия без последствий», разрабатывается комплексная программа 
по созданию благоприятных условий труда с вовлечением руково-
дителей всех уровней. 

С 1 января текущего года в качестве пилотного проекта внедрен 
коэффициент трудового участия (КТУ) для монтеров и бригадиров 
пути, в последующем планируется данный вид вознаграждения для 
работников локомотивных бригад и проводников.   

– На Ваш взгляд, что для компании является самым важным? 
– Как один из активистов молодого поколения работников, как 

один из династии железнодорожников и как просто работник я 
вижу, что компания прикладывает множество сил и ресурсов для 
повышения безопасных условий труда, ограждения своих работ-
ников от множества вредных и опасных факторов, которые могут 
повлечь потерю самого ценного ресурса компании – человека. 
Есть даже высказывание, которое я услышал и запомнил: «железо 
имеет свойство ломаться, но имеет и свойство восстанавливаться, 
с людьми такое не происходит!». Самое главное – это, конечно, 
люди, просые работники компании. 

Вижу тенденцию на повышение безопасности перевозочного про-
цесса и за счет внедрения проектов, таких как микропроцессорная 
централизация Западного региона, мобильных диагностических 
комплексов, которые направлены на выявление особо опасных мест. 
Мне отрадно наблюдать, что компания особое внимание уделяет  
как своим работникам, так и пассажирам, клиентам перевозочного 
процесса, повышая качество предоставляемых услуг.

Асель ШАЙХЫНОВА
Фото автора

ЛИДЕРЫ ПЕРЕМЕН

ҰСТАЗЫ ЖАҚСЫ ҚАНДАЙ-ДЫ…
ҚАЙЫРЫМДЫЛЫҚ

БІР ОТБАСЫҒА 
КӨМЕК КӨРСЕТТІ

автомобиль сопровожде-
ния и поддержки. Также 
следом за бегунами в 
свой велопробег, тоже 
посвященный 90-летию 
Турксиба, отправились 

велосипедисты во главе с Вячесла-
вом Мироновым. 

Один из главных участников 
пробега, с самого начала твер-
до настроенный пробежать всю 
дистанцию, – главный менеджер 
департамента безопасности дви-
жения АО «НК «ҚТЖ»  и по совмес-
тительству марафонец-любитель 
Руслан Молдагалиев. За его плеча-
ми – два шестичасовых ультрама-
рафона протяженностью 136 ки-
лометров и множество «обычных» 
марафонов. Активным участни-
ком марафонов железнодорожник 
стал с 2016 года. 

– Я начинал с обыкновенных 
кардиотренировок, чтобы просто 
держать себя в форме, – признал-
ся Руслан Молдагалиев. – А потом 
втянулся и ощутил себя в своей 
стихии. Что мне больше всего нра-
вится в беге? Ощущение свободы, 
полета. Это ощущение затягивает, 
и хочется бегать снова и снова. 

90-километровую дистанцию он 
бежал вместе со своим 14-летним 
сыном, которого с юности тоже 
приобщает к спорту.  К слову, сын 
намерен пойти по стопам отца и в 
будущем стать железнодорожни-
ком. Ну и конечно, также настроен 

болып, вагон қараушының кілтін қалай ұстайтынды, 
вагонның бөлшектерінен ақауды қайтіп табуды, 
тағы көп нәрсені үйренгенмін. Өзі жұмысына 
тиянақты, еңбексүйгіш адам, білмегеніңді 
түсіндіруден жалықпайтын. Жинақтаған тәжірибесі 
өзгелерге үлгі боларлықтай. Соның арқасында түрлі 
ақауларды анықтап, бірнеше рет түрлі марапаттарға 
ие болды, Өткен жылы вагонның бүйірлік рамасы-
нан ірі көлемді жарықты анықтап, үлкен апаттың 
жолын кескен ерен еңбегі бағаланып «Қозғалыс 
қауіпсіздігі» төсбелгісіне ие болды. Осындай 
маманның шәкірті болғаныма мақтанамын, – дейді 
Маңғыстау вагондарға техникалық қызмет көрсету 
пунктінің бастығы Ерболат Сәулебаев. 

Иә, талай жасқа вагон шаруашылығының қыр-
сырын танытып, нағыз теміржолшы етіп тәрбиелеуге 
үлес қосқан ұстаздың атына айтылған алғыс пен 
құрмет бұл күні аз болған жоқ. «Ұстаз – шәкіртімен 
жасай береді» деген, демек ардагер зейнетке кетсе 
де артында қалдырып бара жатқан шәкірттері барда 
теміржол үшін ететін еңбегі осымен аяқталмақ емес. 
Әлі талай жыл бойына жалғаса бермек. Бір жұмыстан 
табан алмай қырық жылдан артық ғұмырын арнаған 
тұрақтылығы мен табандылығы қаншама жас вагон 
қараушыға үлгі болмақ. 

Бас-аяғы 47 жыл 8 ай теміржолдың вагон сала-
сында жұмыс істеген Ильяс ағаның жары Сания 
апа да теміржолдан зейнетке шыққан ардагер. 
Екеуі де теміржолдың ыстығы мен суығын көре 
жүріп бақытқа бірге жеткен жандар екен. Соның 
арқасында екі қыз, бір ұлын ешкімнен кем қылмай 
тәрбиелеп жеткізіп, бүгінде өсіп-өнген үлкен 
шаңырақтың алтын діңгегіне айналып отыр. 
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Теміржолшылар арасында, өз 
ұжымында өткізілетін көпшілік-
мәдени шаралардың ұйытқысы 
болатын өнерлі қыздың туындыла-
рына, оның кез келген тапсырыс-
ты нәшіне келтіріп жасап беретін 
шеберлігі әріптестерін тәнті етпей 
қоймайды. Құрақтан көрпеше тігу, 
сан қилы ою-өрнекті құрастыру, 
оюлы ұлттық нақыштағы киімдер 
тігу Анардың жастайынан үйренген 
сүйікті хоббиі екен.  

Жаңақорған ауданында дүниеге 
келген Анар Есенқызы Қызыл-
орда колледжінен салалық маман-
дық алғаннан кейін, Алматы 
қаласындағы ҚазАТК жоғары 
оқу орнына түсіп, теміржолшы 

кәсібін игереді. 2007 жылдан бері 
Қызылорда теміржол вокзалындағы 
анықтама беру бөліміндегі кезек-
шілік қызметін ауысыммен атқарып 
келеді. 

Мектеп қабырғасында жүріп-ақ 
ісмерлігімен танылған Анардың 
ине-жіпті, қайшыны алғаш қолына 
алуына анасы әсер етіпті. Себе-
бі анасы Әшіркүл Тәжібайқызы 
ауылдағы тон тігетін тігін цехын-
да жұмыс жасапты. «Ана көрген 
тон пішер» тәмсілімен өскен қыз 
уақыт өте келе өнерін дамытып, әр 
түрлі формаларда ою-өрнек ойып 
құрастыруды үйреніпті. Жалпы 
құрақ құрау ата дәстүрде бірлік-
ті, татулықты, ынтымақты өзара 
ымыраласып әрекет етуге баули-
тын тәсіл болғандықтан оны күні 
бүгінге дейін қолөнершілер қауымы 

ҚАЗАҚ ҚЫЗДАРЫНЫҢ ЕКІНШІ КӘСІБІ
Жолыңыз түсіп Қызылорда теміржол вокзалына 
келе қалсаңыз анықтама бөлімінде жұмыс жасай-
тын Анар Есенқызы Қарымсақованы жолықтырасыз. 
Сырт қарағанда томаға тұйық көрінетін Анардың он 
саусағынан өнер тамған ісмер екенін бәрі біледі.

жалғастырып, түрлендіріп жетіл-
діруде. Осы ұстанымды санасына 
сіңірген Анар да қолы қалт етсе 
ине-жібін, қайшы, оймағын алып 
құрақ көрпеше құрастырып отыру-
ды әдетке айналдырған.   

– Тігін цехында жұмыс жасаған 
анамнан үйренгенім қазір өзіме 
азық болып жүргені қуантады. 

Сол кезде үйренгендерімді 
қазір жетілдіріп, жаңадан иде-
ялар қосып, ою-өрнектелген 
көрпешелер тігуді жаным сүйеді. 

Ою ойғанда көпке танымал әрі 
дүниенің тепе-теңдігін меңзейтін 
қошқар мүйіз пішініндегі оюды, 
сұлулық символы қаз мойын 
оюын көп қолданамын. Кей-
де өз ойымнан жаңадан оюлар 
құраймын. Кейде балаларға 
арналған ұлттық нақыштағы 
киімдер тігіп беруімді өтінген 
көрші-қолаң, әріптестердің 
өтінішін жерге тастамай орын-
дап беруге тырысамын. Менің 
осындай ісмерлігімді байқаған 
әріптестерім қолдап-қолпаштап, 
мақтауын асырып жатады. 
Мен оларға үйренгілерің кел-
се үйретуге дайынмын деймін. 
Жалпы, мен айтар едім, қолөнер 
кез-келген қазақ қызының екін-
ші кәсібі болу керек. Ине-жіп 
ұстамайтын қыз-келіншек бол-
майды. Оның үстіне бүгінде 
қолөнермен айналысам дейтін 
жанға толып жатқан әшекейлер, 
көздің жауын алатын қосымша 
аксессуарларды қалаған дүкен-
нен табуға болады, – дейді Анар 
Есенқызы. 
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